


Sophie Mathieu, PhD      	

Spoken and written languages: French and English

Profile: I am the Senior Program Specialist at the Vanier Institute of the Family. In addition to my work at the Vanier Institute, I am an expert on issues related to Quebec family policy and gender inequality.

EDUCATION

[bookmark: _Hlk91446330]2022	Postdoctoral fellowship, Business, Université Téluq
Project :  Télétravail, conciliation emploi-famille et pandémie : la situation du Québec
Supervisor : Dr. Diane-Gabrielle Tremblay
2018 	Postdoctoral fellowship, Sociology, Brock University
Project: Inequalities in the take-up of parental benefits in Canada
Supervisor : Dr. Andrea Doucet
2014	PhD, Sociology, Carleton University
Dissertation: Labour markets, family-relevant policies and reproductive behaviours: Quebec’s fertility regimes between 1960 and 2010
Supervisor: Dr. Wallace Clement
Co-supervisor : Dr. Rianne Mahon and Dr. Janet Siltanen
Dissertation nominated for the Senate medal 
2004	M.A., Sociology, Université de Montréal
Thesis : Droits, marchandisation et défamilialisation: une typologie des régimes de genre dans les sociétés post-industrielles.
Supervisor : Dr. Paul Bernard
Awarded the Georges Henri Lévesque for the best masters’ thesis written in French in 2004.
2001    B.A., Joint Honors in History and Sociology, McGill University



WORK EXPERIENCE

2022-		Vanier Institute of the Family, Ottawa
		Senior Program Specialist
2021		Consultant, Employment and Social Development Canada	
Contract for the evaluation of survey questionnaire on early education and care in Canada.
2010-		Université de Montréal, Montréal and Laval	 campuses
Lecturer, Department of Sociology
· SOL 1901 Introduction à la sociologie
· SOL 1012 Inégalités sociales et marché du travail 
· SOL 2015 Sociologie du travail
· FAS 1901 Méthodes de travail universitaire
2019		Concordia University
		Guest Lecturer (with Kate Bezanson), Department of Political Science
· The Theory and Practice of Gender Mainstreaming : Canadian and Comparative Perspectives
2010-2014	Université du Québec en Outaouais (UQO), Gatineau and St-Jérôme campuses
Lecturer, Department of Industrial Relations
· REI 1153 Sociologie du travail  


PUBLICATIONS

Book
2003 (in press). Mathieu, Sophie. L’égalité entre les genres : la solution à la faible fécondité?, Presses de l’Université de Montréal. 
*the peer review process has been completed and we are at the editing stage.

Peer reviewed articles
[bookmark: _Hlk114254713]2022 	Mathieu, Sophie, Diane-Gabrielle Tremblay, Christina & Sylvia Fuller (in press).  Determinants of Work-family Reconciliation During the First Wave of the Pandemic: Insights from Québec, Canadian Review of Sociology.
2022	Mathieu, Sophie & Diane-Gabriele Tremblay.  Parentalité, conciliation emploi-famille et composition genrée de la main-d’oeuvre dans les organisations en temps de pandémie : le cas du Québec, Relations industrielles, 77 (2) https://www.erudit.org/fr/revues/ri/2022-v77-n2-ri07210/1091587ar/
[bookmark: _Hlk111728061]2022 	Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay.  La conciliation emploi-famille chez les mères et les pères québécois en temps de pandémie: constats et recommandations pour le Québec , Enfances, familles, générations. https://journals.openedition.org/efg/13935?lang=fr
[bookmark: _Hlk71920864][bookmark: _Hlk72960319]2021	Mathieu, Sophie. Unpacking the childcare policy response to the COVID-19 pandemic: insights from the Canadian province of Québec, Journal of Childhood Studies, 46(3), 63-78. https://journals.uvic.ca/index.php/jcs/article/view/20002.
2021	Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay.  L’effet paradoxal de la pandémie sur l’articulation emploi-famille : le cas du Québec, Revue Interventions économiques, 66. https://journals.openedition.org/interventionseconomiques/14234
2020 	Tremblay, Diane-Gabrielle & Sophie Mathieu.  Concilier emploi et famille en temps de pandémie : les résultats d’une recherche au Québec, Les politiques sociales, Bruxelles, 3-2020, novembre. https://crises.uqam.ca/actualites/concilier-emploi-et-famille-en-temps-de-pandemie-les-resultats-dune-recherche-au-quebec-2/
2020	Doucet, Andrea, Sophie Mathieu & Lindsey McKay.  Reconceptualizing Parental Leave Benefits in COVID-19 Canada: From Employment Policy to Care and Social Protection Policy, Canadian Public Policy, 46 (3), S272-S286. https://www.utpjournals.press/doi/full/10.3138/cpp.2020-091
[bookmark: _Hlk73223666]2020	Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay. Évolution et transformation de la politique familiale québécoise depuis 1997, Enfances, Familles, Générations, 35. https://journals.openedition.org/efg/10356
2020	Mathieu, Sophie, Andrea Doucet & Lindsey McKay. Parental Benefits and Inter-provincial Differences: the Case of Four Canadian Provinces, Canadian Journal of Sociology, 45(2), 169-194. https://journals.library.ualberta.ca/cjs/index.php/CJS/article/view/29504
2019	Mathieu, Sophie. La transformation de l’offre de services de garde au Québec : une brèche dans la collectivisation du travail de reproduction sociale ? , Revue canadienne de sociologie, 56 (2), 145-291. https://onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1111/cars.12243
[bookmark: _Hlk71899390]2016 	Mathieu, Sophie. From the Defamilialization to the Demotherization of Care Work, Social Politics: International Studies in Gender, State and Society, 23 (4), 576-591. https://academic.oup.com/sp/article/23/4/576/2525290
2016 	McKay, Lindsey, Sophie Mathieu & Andrea Doucet. Parental-leave rich and parental-leave poor’? Access In/Equality in Canadian Labour-market-based, Temporary Leave Care Policies, Journal of Industrial Relations 58 (4), 543-562. https://journals.sagepub.com/doi/full/10.1177/0022185616643558
[bookmark: _Hlk72867789]2013 	Mathieu, Sophie. Entre l’effet tempo et l’effet quantum: une analyse de l’effet des politiques familiales sur la fécondité dans les pays avancés , Sociologie et sociétés, 25 (1), 255-276. https://www.erudit.org/en/journals/socsoc/2013-v45-n1-socsoc0641/1016403ar.pdf

Book chapters
[bookmark: _Hlk114254838]2022	Doucet, Andrea, Dona Lero, Lindsey McKay, Sophie Mathieu, Safa Ragued, Kenya Thompson & Diane-Gabrielle Tremblay ‘Canada country note’, in Koslowski, A., Blum, S., Dobrotić, I., Kaufman, G. & Moss, P. (eds.) International review of leave policies and research 2022.  https://www.leavenetwork.org/annual-review-reports/
[bookmark: _Hlk114164177]2019 	Doucet, Andrea, Lindsey McKay and Sophie Mathieu. Reimagining Parental Leave: a tough conceptual experiment, in Peter Moss, Ann-Zofie Duvander & Alison Kolowski Parental leave and beyond, recent developments, current issues, future directions, Bristol : Policy Press, 333-352.
2017 	Mathieu, Sophie. The “Quiet” Deconstruction: The Progressive Dismantling of Québec’s Early Childhood Education and Care System, in Patrizia Albanese & Lorne Tepperman (eds) Reading Sociology, Toronto: Oxford, 175-180.
2010  Clement, Wallace, Sophie Mathieu, Steven Prus & Emre Uckardesler. Restructuring Work in the New Economy: Four Processes, in Norene Pupo & Mark Thomas, Interrogating the 'New Economy": Restructuring Work in the 21st Century, Toronto: Broadview Press, 43-64.
2009  Clement, Wallace, Sophie Mathieu, Steven Prus and Emre Uckardesler. 2009. Precarious Lives in the New Economy: Comparative Intersectional Analysis, in Leah Vosko, Martha Macdonald and Ian Campbell, Gender and the Contours of Precarious Employment, London: Routledge, 240-255.

Reports 
2017  Mathieu, Sophie; Lindsey McKay & Andrea Doucet. Politiques du marché du travail, soutien aux soins parentaux et disparités sociales, Retombées économiques et sociales du Régime québécois d’assurance parentale, bilan de dix années d’expérience, 55-65.
2017	McKay, Lindsey, Andrea Doucet, Sophie Mathieu & Crystal Adams Coons. Brief submitted to the Status of Women Committee, Study of economic security of women in Canada and equal participation of women in the Canadian economy, House of Commons of Canada.
2016	Mathieu, Sophie. Les centres de la petite enfance: un exemple de politique universelle?, Mémoire présenté dans le cadre de la Commission sur l’éducation à la petite enfance.
2005  Bernard, Paul & Sophie Mathieu. Partager équitablement et harmonieusement le travail rémunéré et le travail de soins, Mémoire à la Commission des affaires sociales de l'Assemblée nationale dans le cadre de sa consultation sur le document : Vers un nouveau contrat social pour l'égalité entre les femmes et les hommes.

Conference presentations
2022	Hilbrecht, Margo & Sophie Mathieu. Caregeving through the lifecourse, Office of the Superintendant of Financial Institutions (OFSI), Sept. 14.
2022	Mathieu, Sophie. Increasing Flexibility and Gender Equality: Insights from recent changes in Québec Parental Insurance Plan, 19th Annual Seminar of the International Network on Leave Policies & Research, New York, June 21-22.
2022	Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay.Work-family Balance and Measures in the Context of COVID-19: The Situation in Québec (Canada), Work and Family Researchers Network, New York, June 25.
2022	Mathieu, Sophie. Access to parental benefits Canada and Québec, Work and Family Researchers Network, New York, June 24.
2022	Mathieu, Sophie. The use of paternity benefits during the pandemic : preliminary findings from Québec, Canadian Sociological Association Conference, online,  May 20.
2022	Mathieu, Sophie & Marie Gendron. L’utilisation des prestations parentales chez les nouveaux parents québécois à l’ère du télétravail : quelques réflexions sur l’égalité des genres, Colloque Transformations du travail et enjeux organisationnels post-pandémie de l’ACFAS, May 10.
2021	Tremblay, Diane-Gabrielle & Sophie Mathieu. Parentalité, conciliation emploi-famille et composition genrée de la main-d’œuvre dans les organisations : le cas du Québec, Revue @GRH, Oct. 14-15.
2021	Mathieu, Sophie Andrea Doucet & Lindsey McKay. Québec: Puzzles and paradoxes in fathers’ use of parental benefits in Québec, 18th Annual Seminar of the International Network on Leave Polocies, September 16-17, Helsinki, Finland.
2021	Mathieu, Sophie. Reimagining Childcare, Parental Leave, and Employment Policies for Diverse Canadian Families, Canadian Sociological Association Conference, June 2nd 
[bookmark: _Hlk72959599]2021	Tremblay, Diane-Gabrielle & Sophie Mathieu. Télétravail et conciliation emploi-famille en contexte de pandémie. Enjeux observés au Québec.CRISES-UQAM, Montréal, April 8. 
2019 	Mathieu, Sophie. Quelles sont les familles les mieux soutenues par l’État au Québec?, colloque international de l’ACSALF Souci, mépris, indifférence, Université de Montréal, Oct. 23.
2019 	Mathieu, Sophie. From universal ‘cost’ to universal ‘access’ to childcare services: the quiet dismantling of Québec's 1997 work and family policy, Canadian Sociological Association Conference, University of British Columbia, June 3.
[bookmark: _Hlk91447750]2019	Mathieu, Sophie. Comparing access to benefits in four Canadian provinces, Canadian Sociological Association Conference, University of British Columbia, June 3.
2019	Mathieu, Sophie. Une comparaison de l’accès aux congés parentaux dans quatre provinces canadiennes, Premier colloque sur le Régime québécois d’assurance parentale, dans le cadre du congrès de l’Association francophone pour le savoir (ACFAS), Université du Québec en Outaouais, May 28.
2018	Mathieu, Sophie, Lindsey McKay & Andrea Doucet. Parental Leave and Intra-Regime Differences in a Liberal Country: The Case of Four Canadian Provinces, XIX ISA World Congress of Sociology, Toronto, July 21.
2018	Doucet, Andrea, Lindsey McKay & Sophie Mathieu. Parental Leave in Canada, International Network on Leave Policies and Research, July 13.
2018	Mathieu, Sophie. Il vaut mieux être mère au Québec : Social inequalities in access to parental benefits in Québec and in Canada, Roundtable on maternity and parental benefits and leave, Childcare Resource and Research Unit Ottawa, April 23.
2018	Mathieu, Sophie.  Il vaut mieux être mère au Québec, mais…Inégalités sociales et accès aux congés parentaux: une comparaison de quatre provinces canadiennes, Le temps des bilans autour de la politique familiale 20 ans après « Les enfants au cœur de nos choix», Partenariat Famille en mouvance, April 20. 
2017	Mathieu, Sophie, Lindsey McKay & Andrea Doucet. Social inequality in access to parental benefits in Canada, Canadian Sociological Association Conference, Ryerson University, Toronto, May 30.
2017	Mathieu, Sophie. Are early education and care services in Québec universal?, Canadian Sociological Association Conference, Ryerson University, Toronto, May 30.
2016  	McKay, Lindsey, Sophie Mathieu & Andrea Doucet. Beyond Gender: Initial Findings from a Canadian Comparative Research Program on Equality in Labour Market Based Family Care Policies, International Network on Leave Policies and Research, 13th Annual Seminar, Madrid, Spain, Sept. 29-30.
2016	McKay, Lindsey, Sophie Mathieu & Andrea Doucet. Parental-leave rich and parental-leave poor : Closing Equality Gaps in Canadian Parental Leave Policy, Presentation to the Canadian Labour Congress, EI and Women’s Issues Committe, Ottawa, Sept. 20.
2016   Doucet, Andrea, Lindsey McKay & Sophie Mathieu. 2016. Who Benefits? Reflections on Gender and Class Inequalities in Parental Leave Policies, in Canada Panel on Paid Maternity, parental and non-birth parent leaves, CUPE Childcare RoundTable, Ottawa, Sept. 27 and 28. 
2016	Mathieu, Sophie. La « dématernalisation des soins », un nouvel outil conceptuel dans l’étude de la politique familiale québécoise, Partenariat familles en mouvance, Montréal Jan. 28.
2015	Mathieu, Sophie. Austérité et égalité entre les genres au Québec ou la fin du tarif unique dans les centres de la petite enfance, Canadian Sociological Association Conference, Ottawa University.
2007	Clement, Wallace, Sophie Mathieu, Steven Prus & Emre Uckardesler. Locating Precariousness in the New Economy: Using Comparative Intersectional Analysis, Comparative Perspectives on Precarious Employment: Developing Common Understanding across Space, Scale and Social Location, York University, Toronto.
2006	Clement, Wallace, Sophie Mathieu, Steven Prus & Emre Uckardesler. Restructuring Work in the ‘New Economy’: a Comparative Analysis, Restructuring Work & Labour in the New Economy: Exploring Resistance & Alternatives conference, York University, Toronto.
2005	Mathieu, Sophie & Paul Bernard.  Régimes providentiels et régimes de genre, Canadian social welfare policy conference, Ottawa.
2004	Mathieu, Sophie & Paul Bernard. Droits, marchandisation et défamilialisation: une typologie des régimes de genre dans les sociétés post-industrielles, International Sociological Association's Research Committee on Poverty, Social Welfare and Social Policy, Toronto. 

Op-ed and bulletins (selection)
[bookmark: _Hlk74658897]2022		Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay Post-pandémie: une meilleure conciliation emploi-famille sans baisse de salaire, La Conversation, Sept. 19. https://theconversation.com/post-pandemie-une-meilleure-conciliation-emploi-famille-sans-baisse-de-salaire-189182
2022	Mathieu, Sophie. Cinq partis, cinq visions des services aux familles, Options politiques, Sept. 12, https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/september-2022/cinq-partis-cinq-visions-des-services-aux-familles/
2022	Mathieu, Sophie. Le Québec doit continuer de miser sur les CPE, Options politiques, August 25, https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/august-2022/de-nouveaux-constats-sur-la-situation-des-services-de-garde-au-quebec/
2021	Mathieu, Sophie.  Qualité des soins en services de garde : un enjeu négligé au Québec, Options politiques, August 18, https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/aout-2021/qualite-des-soins-en-services-de-garde-un-enjeu-neglige-au-quebec/
2021	Mathieu, Sophie & Diane-Gabriele Tremblay. La pandémie a facilité la conciliation emploi-famille… mais moins pour les femmes, La Conversation, July 5, https://theconversation.com/la-pandemie-a-facilite-la-conciliation-emploi-famille-mais-moins-pour-les-femmes-161718
2021	Mathieu, Sophie. Des changements au Régime québécois d’assurance parentale, Bulletin de liaison, Fédération des associations de familles monoparentales et recomposées du Québec, 46 (1). https://www.fafmrq.org/publications/monoparentalite-et-recomposition-des-realites-en-pleine-evolution-bulletin-de-liaison-volume-46-no-1-juin-2021/
2021	Mathieu, Sophie. Le RQAP doit corriger des inégalités créées par les prestations bonifiées, Options politiques, May 17,https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/mai-2021/le-rqap-doit-corriger-des-inegalites-creees-par-les-prestations-bonifiees/
2021	Mathieu, Sophie. Four lessons from Québec early childcare model, Policy Options, May 4,  https://policyoptions.irpp.org/magazines/april-2021/four-lessons-from-quebecs-early-child-care-model/.
2021	Mathieu, Sophie. Quatre leçons à retenir du modèle québécois de services de garde, Options politiques, April 27, https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/april-2021/quatre-lecons-a-retenir-du-modele-quebecois-de-services-de-garde/
2021	Mathieu, Sophie. Services de garde : les failles du « modèle québécois », La Conversation, May 3, https://theconversation.com/services-de-garde-les-failles-du-modele-quebecois-159860
[bookmark: _Hlk83044924]2021	Cleveland, Gordon, Sophie Mathieu & Christa Japel. What is the ‘Québec model’ of early learning and childcare?, Policy Options, Feb. 18  https://policyoptions.irpp.org/magazines/february-2021/what-is-the-quebec-model-of-early-learning-and-child-care/
2021	Mathieu, Sophie. Les changements apportés au Régime québécois d’assurance parentale, Options politiques, https://policyoptions.irpp.org/fr/magazines/january-2021/les-changements-apportes-au-regime-quebecois-dassurance-parentale/
[bookmark: _Hlk56778843]2020	Mathieu, Sophie & Diane-Gabrielle Tremblay. Les employeurs : des partenaires essentiels de la conciliation emploi-famille, Observatoire des tout petits, https://tout-petits.org/publications/sur-le-radar/covid-19/les-employeurs-des-partenaires-essentiels-de-la-conciliation-famille-travail/
[bookmark: _Hlk56722609][bookmark: _Hlk56722324]2020	Doucet, Andrea, Sophie Mathieu & Lindsey McKay.  Access and eligibility to parental leave needs to expand. An increase in wage replacement rates would incentivize more dads to take leave as well, Policy Option, Oct. 27 https://policyoptions.irpp.org/magazines/october-2020/redesign-parental-leave-system-to-enhance-gender-equality/
2020	Mathieu, Sophie. Rentrée : a-t-on (encore) oublié les éducatrices?, La Conversation, August 18, https://theconversation.com/rentree-a-t-on-encore-oublie-les-educatrices-144396
2020	Mathieu, Sophie.  A-t-on pensé aux enfants en services de garde?, Le Devoir, August 13. 
2020	Mathieu, Sophie. Il faut qu’on parle des éducatrices en garderie, L’Actualité, May 14 https://lactualite.com/societe/il-faut-quon-parle-des-educatrices-en-garderie/
2020	Mathieu, Sophie. Les éducatrices en services de garde : les anges oubliés, Le Soleil, May 10, https://www.lesoleil.com/actualite/les-educatrices-en-services-de-garde-les-anges-oublies--baf613e41e07fc7f67b3d10e9f9b6bf2
2020	Mathieu, Sophie. Les éducatrices en services de garde : les anges oubliés?, La Conversation, May 8, https://theconversation.com/les-educatrices-en-services-de-garde-les-anges-oublies-137742
[bookmark: _Hlk83045082]2019 	Mathieu, Sophie. Services de garde : un retour vers le futur, Le Devoir, November 20, https://www.ledevoir.com/opinion/idees/567355/services-de-garde-un-retour-vers-le-futur
2019	Mathieu, Sophie. Quel est le prix d’une place en service de garde subventionné ?, Le Devoir, April 5,  https://www.ledevoir.com/opinion/idees/551546/quel-est-le-prix-d-une-place-en-service-de-garde-subventionne
2018 	Mathieu, Sophie. Où sont les mères de jeunes enfants dans les promesses aux familles? , Le Devoir, Sept. 26, https://www.ledevoir.com/opinion/idees/537646/ou-sont-les-meres-de-jeunes-enfants-dans-les-promesses-aux-familles
2017	Mathieu, Sophie; Lindsey McKay & Andrea Doucet. Inégalités sociales et congés parentaux, Bulletin de liaison, Fédération des associations de familles monoparentales et recomposées du Québec, De la maternité à la retraite : Quand les inégalités durent toute la vie!, 41 (3) 5-6.
2017 	Mathieu, Sophie. De quoi les familles ont-elles vraiment besoin au Québec? », Le Devoir, Dec. 4 https://www.ledevoir.com/opinion/idees/514569/de-quoi-les-familles-ont-elles-vraiment-besoin-au-quebec
2016	McKay, Lindsey, Andrea Doucet & Sophie Mathieu. It's about time we give parental leave a much-needed facelift The rest of Canada should follow Quebec's leave eligibility example, Winnipeg Free Press, Oct. 21 https://www.winnipegfreepress.com/opinion/analysis/its-about-time-we-give-parental-leave-a-much-needed-facelift-397871111.html
2016 	Mathieu, Sophie, Lindsey McKay & Andrea Doucet. Mieux vaut être mère au Québec Le régime de congés parentaux a 10 ans: le bilan est nettement positif, Le Devoir, August 6, https://www.ledevoir.com/opinion/idees/477159/mieux-vaut-etre-mere-au-quebec
2015 	McKay, Lindsey, Andrea Doucet & Sophie Mathieu. A letter to Prime Minister Trudeau: It's 2015, and time for a more inclusive parental leave program, Rabble, Nov. 9, http://www.rabble.ca/blogs/bloggers/views-expressed/2015/11/letter-to-prime-minister-trudeau-its-2015-and-time-more-inclu
2014	Mathieu, Sophie. A-t-on les moyens d’amputer le RQAP?, Le Devoir, Oct. 7, https://www.ledevoir.com/opinion/idees/420384/a-t-on-les-moyens-de-sabrer-dans-le-rqap
[bookmark: _Hlk83045121][bookmark: _Hlk74659272]Media interviews
[bookmark: _Hlk56722438]2022	Interview with Nora Young, From affordable childcare to school in the metaverse: What will childhood look like in 30 years? June 17 https://www.cbc.ca/radio/spark, Jun 17.
2022	Inteview with Véronique Laroque, Congé parental Pères à la maison, Jan. 23, https://www.lapresse.ca/societe/famille/2022-01-23/conge-parental/peres-a-la-maison.php?fbclid=IwAR1fg2CDu72U5UhwZtKCgnb6EOgbv8ievFHoJolyhswbTN6yhjx-MnM2Jcc
2021	Interview with Child Care Now/Un enfant une place, Sept. 14. https://www.youtube.com/watch?v=c3VLnjqQDL8
2021	Interview with Larry Read on parental benefits for the NL Morning News Kamloops, June 18. https://soundcloud.com/user-965676831/nl-morning-news-sophie-mathieu-parental-benefits?in=user-965676831/sets/morning-nl-news
2021	Expert interview with Diane-Gabrielle Tremblay for Concilivi  on work-family balance satisfaction during the pandemic, May 25, https://www.concilivi.com/fr/blogue/entrevue-d-experts-les-effets-de-la-pandemie-sur-la-conciliation-famille-travail
2021	Interview with Larry Read on childcare in Québec for the NL Morning News Kamloops, 18 mai. https://soundcloud.com/user-965676831/dr-sophie-mathieu-quebec-child-care-1?in=user-965676831/sets/morning-nl-news
2021	Colpron, Suzanne. « Ça ne sera pas une belle fête des mères », 9 mai https://www.lapresse.ca/actualites/2021-05-09/ca-ne-sera-pas-une-belle-fete-des-meres.php
2021	Interview with Gordon Cleveland for the podcast The future of child care in Canada: What to expect?, Institute of research of public policy, April 28, https://policyoptions.irpp.org/2021/04/28/the-future-of-child-care-in-canada-what-to-expect/
2021 	Interview with Gérald Fillion on the implementation of a national childcare network, Zone économie, April 16 https://www.facebook.com/watch/?v=958319271648238
2021	Interview with Charles Lévesque for Radio-Canada Windsor Matins sans frontière, on the gendered division of labour during the pandemic, Feb. 19.
2020	Saba, Rosa. “The pandemic exposed huge gaps in EI — turns out the parental leave system has many of the same problems” Toronto Star, Nov. 21, https://www.thestar.com/business/2020/11/21/covid-19-has-exposed-existing-inequalities-in-the-federal-parental-benefit-system-deployed-under-ei.html?fbclid=IwAR0DdcA7759RLhpONEOQTyTKkR3rjbKMup2Mni4mBlZRQRFsvDnrHRY0hhc
2020 	Morasse, Marie-Eve. « On est fatiguées, mais on ne pense pas à nous », La Presse, Oct. 30, https://www.lapresse.ca/actualites/education/2020-10-30/services-de-garde-scolaires/on-est-fatiguees-mais-on-ne-pense-pas-a-nous.php?fbclid=IwAR0kiTgZo9rKjtwJp1NLVicu0Y7KOBY5v59QpBBqnt4_9rHp4K0F7PLdi3o
2020 	Léveillé, Jean-Thomas. Services de garde en milieu scolaire : « Est-ce que les bulles vont éclater? », La Presse, August 15, https://plus.lapresse.ca/screens/d7f57d80-6c5b-4b37-ad80-298887e4667f__7C___0.html
2020 	Interview with Philippe-Vincent Foisy à l'émission Les Matins d'ici, Radio Canada, on childcare during the pandemic, August 14.
2018 	Press, Jordan. “Feds quietly assemble experts to craft new paternity leave policy”, La Presse Canadienne, Jan. 21, https://www.ctvnews.ca/politics/feds-quietly-assemble-experts-to-craft-new-paternity-leave-policy-1.3768994?cache=oswkadlgqjzv
[bookmark: _Hlk114511841]
Teaching material on childcare (2022)
Lesson Guide: 
McKay, L., Mathieu, S., Sasso, M., & Thompson, K. (2022) Childcare in Québec, Featuring Dr. Sophie Mathieu [Lesson Guide]. Reimagining Care/Work Policies. https://rcwproject.ca/ 
PowerPoint Slide Deck: 
Thompson, K., Mathieu, S., McKay, L., & Sasso, M.(2022) Childcare in Québec, Featuring Dr. Sophie Mathieu [PowerPoint Slide Deck]. Reimagining Care/Work Policies. https://rcwproject.ca/ 
Student Handout: 
Thompson, K. Mathieu, S., McKay, L., & Sasso, M. (2022). Childcare in Québec, Featuring Dr. Sophie Mathieu [Student Handout]. Reimagining Care/Work Policies. https://rcwproject.ca/ 
Video/Video Transcript: 
Mathieu, S. (Speaker), Sasso, M., McKay, L., & Thompson, K. (2022) Childcare in  Québec, Featuring Dr. Sophie Mathieu [Video]. Reimagining Care/Work Policies. 

Current projects
· [bookmark: _Hlk56778901]Mathieu, Sophie (with the Vanier Institute of the Family). Families Count: Profiling Canada’s Families.
· Mathieu, Sophie, Andrea Doucet & Lindsey McKay.Puzzles and paradoxes in fathers’ use of parental benefits in Québec.
· Mathieu, Sophie.  The Uptake of Paternity Benefits during the Pandemic: Lessons from Québec.


SCHOLARSHIPS AND AWARDS (SELECTION)

2020-	Postdoctoral fellowship, SSHRC (through the Partnership Grant for Reimagining Care/Work Policies (RC/W)
2017	Postdoctoral fellowship, SSHRC ($81,000 for two years)
	*** ranked 4th out of 58 candidates in committee 3A 
2017 	Postdoctoral fellowship, Fonds de recherche Société et culture (FRSC) (déclined) ($64,000$ for two years)
	*** ranked first out of 14 candidates
2014	Nominated for the Senate Medal, awarded to the best doctoral dissertation 
2007	Ontario Graduate Scholarship (OGS) ($15,000$ for one year)
2004	Joseph-Armand-Bombardier scholarship, SSHRC ($35,000 for three years)
2004		Edward Bower Carty scholarship (Carleton University) (tuition fees for five years)
2004		Admission scholarship (Carleton University) ($3,000 for one year)
2004 	Georges-Henri Lévesque prize of Association canadienne des anthropologues et des sociologues de langue française (ACSALF) for the best master’s thesis written in French in Sociology or Anthropology. 

FUNDING

2019	Co-Applicant for a Partnership grant – ($2,5 millions), SSHRC
Title : What is the Best Policy Mix for Diverse Canadian Families with Young Children? Re-imagining Family Policies
Roles : Steering committee member and leader of the parental leave
Project leader: Andrea Doucet
2019	Co-Applicant for a Partnership grant – ($2,5 millions), SSHRC – stage 1
Title : What is the Best Policy Mix for Diverse Canadian Families with Young Children? Re-imagining Family Policies
Project leader: Andrea Doucet
2018	Co-Applicant for a Connection Grant ($24 253) for the International Network on Leave Policies and Research annual conference
	Project leader: Andrea Doucet



SERVICES 

2020-2021	French coordinator for the Canadian Sociological Association annual conference.  
2019- 2020	French coordinator and member of the conference committee for the annual congress of the Canadian Sociological 
2017-2021 	Reviewer for : 
· Children and Society
· International Journal of Sociology and Social Policy
· Naître et grandir
· Revue canadienne de sociologie
· Sociologie et société
· SociologieS
· Social Policy and Administration
· Social Politics 
2017-2019	French-speaking delegate for the Critical Sociology of Families, Work and Care research cluster of the Canadian Sociological Association.


AFFILIATIONS

· Member of the Critical Sociology of Families, Work and Care Research cluster of the Canadian Sociological Association
· Canadian Sociological Association
· International Leave Network (associate member)
· Association canadienne des sociologues et anthropologues de langue française (ACSALF)
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